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88523060سرويس  اقتصاد  ي

 اعلام آمادگي كميسيون عمران مجلس 
براي حل معضل مسكن با همكاري دولت چهاردهم

 زمزمه  تفكيك وزارت راه وشهرسازي 
در بهارستان

نماينلده مجللس شلوراي اسللامي 
مي گويد: دولت سليزدهم وعلده تأمين 
4 ميليون مسلكن داده بلود، مجلس هم 
بحث قانونگذاري را كله ريل گذاري براي 
بحث ساخت مسلكن اسلت انجام داد و 
قانون جهش توليد مسكن را تصويب كرد، 
بنابراين ديدگاه نسبت به ساخت مسكن 
اصلاح شد و دولت دخالت فعالانه با محوريت مردمي سازي در ساخت 
مسكن خواهد داشت و قطعاً در بحث ساخت مسكن از بخش مردمي 
اقتصاد بايد استفاده شود و در دولت چهاردهم  اين رويكرد تداوم يابد.

علي آذري، نماينده مجلس شوراي اسلامي در مورد سياست دولت ها 
براي تأمين مسكن به »جوان« مي گويد: يكي از مسائل مهم كشور بحث 
مسكن است و اين موضوع را جامعه و مردم قضاوت مي كنند و مسئله 
مهم در بحث مسكن و اينكه اجازه داديم مس��كن از كالاي خدماتي 
تبديل به كالاي سرمايه اي شود نش��ان از عدم توجه كافي به مسئله 

مسكن بوده است. 
وي با اشاره به نساختن مسكن و تبديل شدن مسكن به بهمني سنگين 
در اقتصاد ايران مي افزايد: موضوع مسكن همانند بهمني است كه از 
كوه جاري مي شود و در ادامه ملحقاتي دارد و سنگين مي شود و آثار 
بدي دارد. مسئله ساخت مسكن و تسهيل ساخت آن بايد به طور جد 
پيگيري شود و اگر نشود مسكن هم  مانند بهمن آثار مخربي در اقتصاد 

خواهد گذاشت. 
آذري تصريح مي كند: دولت سيزدهم وعده تأمين 4ميليون مسكن 
داده بود، مجلس هم بحث قانونگ��ذاري را كه ريل گذاري براي بحث 
ساخت مسكن است انجام داد و قانون جهش توليد مسكن را تصويب 
كرد و بنابراين ديدگاه نسبت به ساخت مسكن اصلاح گرديد و دولت 
دخالت فعالانه با محوريت مردمي س��ازي در ساخت مسكن خواهد 
داشت و قطعاً در بحث ساخت مس��كن از بخش مردمي اقتصاد بايد 

استفاده شود و در دولت چهاردهم  اين رويكرد تداوم يابد و اين رويكرد 
مي تواند آسودگي خاطر براي مردم به همراه داشته باشد و در رونق و 

جهش مسكن تأثيرگذار باشد. 
وي با بيان اينكه حل مسئله مسكن و ساخت آن در هر يك از شهرها 
رويكردي متفاوت نياز دارد، مي گويد: بايد توجه داشته باشيم مسكني 
كه در تهران است با مسكني كه در شهرستان است با مسكني كه در 
روستاهاست متفاوت است و كليدواژه مسكن را نبايد براي همه اينها 
به كار برد. مثلًا در روستاها مي توانيد زمين با تسهيلات راحت و ارزان 
در اختيار مردم بگذاريد و از مشاركت مردم استفاده و مشكل مسكن 
را حل كنيد، اما در ش��هرهاي بزرگ بايد برنامه ديگری براي مسكن 
داشته باشيم. در ش��هرهاي بزرگ بايد مسكن هاي خالي را خاصه در 
حوزه ماليات و مديريت انبوه س��ازان و استفاده از ظرفيت انبوه سازان 

مديريت كنيم. 
آذري در پايان خاطرنش��ان مي كند: دولت در حوزه مس��كن بايد 
تصدي گري را به حداقل برس��اند و به س��مت س��اخت مس��كن با 
محوريت خود مردم و از طريق تس��هيل عرضه زمي��ن و مجوزها و 
پرداخت تسهيلات س��اخت مس��كن برود و با اين سياست مشكل 

مسكن حل مي شود. 

دولت چهاردهم در شرايطي كابينه خود را معرفي خواهد كرد كه در 
بخش مسكن، بيش از 2/5 ميليون ثبت نام كننده قطعي نهضت ملي 
مسكن با شهادت رئيس جمهور دولت سيزدهم، چشم انتظار وزير راه و 
شهرسازي دولت آينده جهت تداوم ساخت مسكن هستند و از همين 
رو وزير راه و شهرسازي پيشلنهادي دولت چهاردهم براي تكميل 
ساخت مسكن نهضت ملي بايد ضمانت و برنامه اجرايي داشته باشد. 

     
يكي از مسائل راهبردي در زمينه حكمراني كشور، مسئله مربوط به تأمين 
مسكن مناسب براي خانوار است كه اين موضوع يك اصل راهبردي در قانون 
اساسي است و دولت بايد به طور جد به بازار مسكن ورود داشته باشد و اين 
موضوع را جلو ببرد. براي اين رويكرد نيز قوانين مهمي در سه سال اخير به 
تصويب رسيده است. قانون »جهش توليد مسكن« در كنار بندهاي مرتبط 
با ساخت مسكن، عرضه زمين و پرداخت تسهيلات بانكي براي تأمين مالي 
ساخت مسكن در قانون برنامه هفتم توسعه مسير اصلي تحقق دخالت دولت 

در بازار مسكن را تعبيه كرده است. در كنار اين موضوع، طرح نهضت ملي 
مسكن با تكيه بر همين قوانين توسعه اي با محوريت ساخت يك ميليون 
مسكن در سال در دولت سيزدهم اجرايي شد و بيش از 2/5ميليون قطعه 
زمين مسكوني )چه در قالب بلندمرتبه س��ازي و چه در قالب توسعه افقي 
شهر و مسكن تك طبقه( به مردم اعطا ش��د و بيش از 700 هزار واحد نيز 
تحويل مردم شد. با اين وجود پس از وقوع حادثه و شهادت آيت الله رئيسي 
و با توجه به قانون، براي رياس��ت جمهوري بعدي انتخابات برگزار و رئيس 
دولت چهاردهم آقاي پزشكيان شد. در همين رابطه بايد دولت چهاردهم 
وزرا و كابينه خود را به مجلس معرفي كند و در اين بين مهم ترين بخشي كه 
در زندگي مردم و به خصوص جمعيتي بالغ بر 10 ميليون نفر خانوار چشم 
انتظار خانه دار شدن با طرح نهضت ملي مس��كن به وزير راه و شهرسازي 
دولت چهاردهم و برنامه وي براي تداوم ساخت مسكن در دولت چهاردهم 
است. از همين رو دولت چهاردهم در شرايطي كابينه خود را معرفي خواهد 
كرد كه در بخش مسكن، بيش از 2/5 ميليون ثبت نام كننده قطعي نهضت 
ملي مسكن با شهادت رئيس جمهور دولت سيزدهم، چشم انتظار وزير راه 
و شهرسازي دولت آينده جهت تداوم ساخت مسكن هستند و از همين رو 
وزير راه و شهرسازي پيشنهادي دولت چهاردهم براي تكميل ساخت مسكن 

نهضت ملي بايد ضمانت و برنامه اجرايي داشته باشد.

سيدعلي موسوي
  گزارش یک

مسكن امروز به يكي از مهم ترين معضلات مردم تبديل شده است و در 
شهرهاي بزرگ تا 70 درصد از درآمد افراد را به خود اختصاص مي دهد 
و فش��ار اقتصادي بالايي بر خانوارها تحميل مي كند. بر همين اس��اس 
دولت ها وظيفه دارند در راس��تاي تأمين مسكن براي اقشار ضعيف گام 
بردارند به ويژه دسترسي جوانان به مسكن مناسب مي تواند گامي مؤثر 
در راستاي تحقق طرح هايي مانند جواني جمعيت باشد.  دولت سيزدهم 
اقداماتي مانند تكميل پروژه هاي مس��كن مهر را كه از دولت دهم باقي 
مانده بودند، شروع كرد و ساخت و س��ازهاي جديد را در دستور كار قرار 
داد. برخي پروژه هاي مهم مانند مسكن ملي در دولت سيزدهم ناتمام باقي 
مانده است. با توجه به قول مساعد رئيس جمهور منتخب در مناظره هاي 
انتخاباتي مبني بر عمل به تعهدات دولت در قبال مردم در حوزه مسكن 
نياز اس��ت فردي به عنوان وزير راه و شهرسازي و مسئول بخش مسكن 
معرفي شود كه ساخت مسكن را دغدغه خود بداند.  در طرح نهضت ملي 
مسكن حدود 4 ميليون نفر ثبت نام كرده اند. به حدود 2/5 ميليون نفر 
زمين ارائه شده است و در حال انجام كارها براي ساخت و ساز هستند. به 
طور كلي 10 ميليون نفر با اين پروژه مرتبط هستند، بنابراين عمل كردن 
به تعهدات دولت در قبال اين افراد از اهميت بالايي به لحاظ خدشه دار 
نكردن اعتماد عمومي برخوردار است. دولت چهاردهم علاوه بر لزوم اجراي 
تعهدات دولت شهيد رئيسي در بحث ساخت مسكن، طبق قانون برنامه 

هفتم توسعه ملزم به افزايش عرضه زمين به مردم نيز است. 
  دولت چهاردهم بايد عرضه زمين به مردم را تداوم بخشد

ابوالفضل ظهره وند، نماينده مجلس شوراي اس��لامي درباره لزوم انجام 
تعهدات دولت سيزدهم در حوزه مسكن در دولت چهاردهم به »جوان« 
مي گويد: »لازم است موضوع مسكن را به عنوان يك امر كلان اجتماعي 
ببينيم و از اين منظر به آن نگاه كنيم. در اين چارچوب، بايد ببينيم مسكن 
چه جايگاهي در بقاي سياسي نظام و رسيدن به آرمان هاي آن دارد. وقتي 
با نگاه كلان به موضوع مسكن نگاه كنيم، آن را مسئله اي مربوط به دولت 
هشتم، دهم، سيزدهم يا چهاردهم نمي دانيم؛ تأمين مسكن براي مردم 
يك كار تكليفي است كه بر عهده دولت ها قرار دارد و بايد انجام شود. اگر 
بخواهيم نظام سياسي كشور پايايي داشته باشد، تقويت شود و پيشرفت 
كند، در رأس همه امور بايد به مسئله مسكن و بهداشت و درمان توجه 

كنيم.« 
وي مي افزايد: »اصلاً موضوع شعار انتخاباتي در حوزه مسكن مطرح نيست. 
به اين مسئله نبايد به عنوان يك سوژه براي انتخابات نگاه كنيم. اين يك 
موضوع حياتي است كه بايد از س��وی دولت ها پيگيري شود. متأسفانه 
دولت ها تصور مي كنند در حوزه مسكن لطف مي كنند وعده هايي را به 
مردم مي دهند و هر چقدر توانستند به آن عمل خواهند كرد، اما واقعيت 

اين نيست. مسكن يكي از مسائل مهم و حياتي است كه دولت ها 
بايد به آن توجه اساسي داشته باشند و مشكلات مردم را در اين 

حوزه حل كنند.« 
ظهره وند تصريح مي كند: »مسكن ملاك مهندسي اجتماعي 

در كشور است و بايد با جديت در دستور كار دولت ها باشد. 
مسكن يك كالاي اساسي محسوب مي شود و دولت ها 

وظيفه دارند در اين حوزه به رف��ع نياز مردم مبادرت 
كنند. در مورد اهميت موضوع مسكن هر چقدر حرف 

بزنيم باز هم كم اس��ت و نمي توانيم اهميت اين 
موضوع را بيان كنيم. اين مسئله يك زيرساخت 

امنيتي محسوب مي ش��ود. اگر نتوانيم نياز 
خانواره��ا را ب��ه مس��كن ب��رآورده كنيم، 

نمي توانيم ادعا كنيم كه زيرساخت هاي 
امنيتي مان كامل است.« 

وي مي گويد: »مس��كن براي تمام 
اقش��ار از اهميت برخوردار است. 

سالمندان نياز به مسكن دارند تا 
از امنيت نسبي رواني برخوردار 

باشند. جوانان به مسكن نياز 
دارند تا بتوانند تش��كيل 

خانواده بدهند و امورات 
خ��ود را بگذرانن��د. 
تا وقت��ي وضعيت 

مسكن جوانان تضمين نشود، قطعاً به سمت تشكيل خانواده نمي روند. 
اين امر با سياست هاي كلي نظام در حوزه جواني جمعيت متضاد است. 
دولت ها بايد به موضوع مسكن به عنوان يك امر استراتژيك نگاه كنند.« 

اين نماينده مجلس تأكيد مي كند: »دولت بايد عرضه رايگان زمين به مردم 
را در دستور كار قرار دهد تا از آن براي ساخت و ساز استفاده شود. كشور 
براي ملت است و بايد هر كاري كه در حوزه حل مشكل مسكن مي توانيم، 
انجام دهيم. در اين روش، از مشاركت مردم در ساخت و ساز بهره مي بريم 

و دولت نيز نقش حمايتي خود را ايفا مي كند.« 
وي مي گويد: »كش��ور يك ميليون و 648 هزار كيلومتر مربع وس��عت 
دارد. زمين هاي زيادي داريم كه بلااستفاده باقي مانده اند. اين زمين ها را 
مي توانيم در اختيار خانوارها قرار دهيم. در كشور حدود 25 ميليون خانوار 
داريم كه دست كم 23يا24 ميليون از آنها صاحب خانه هستند. مي توانيم 

به مابقي خانوارها كه خانه ندارند، زمين رايگان بدهيم.« 
  دولت چهاردهم با عمل به تعهدات مسكن جلوي خدشه دار 

شدن اعتماد عمومي را بگيرد
كامران غضنفري، نماينده مجلس شوراي اسلامي نيز به »جوان« مي گويد: 
»يكي از موضوعات مهم در زمينه ساخت مسكن، اعطاي تسهيلات از سوی 
بانك هاست. با توجه به اينكه طي سه سال گذشته بانك ها همكاري لازم 
را با پروژه هاي ساخت مسكن نداشته اند، لازم است دولت مركزي نظارت 
جدي در اين زمينه داشته باشد. وقتي به سيستم بانكي ابلاغ مي شود كه 
فلان درصد از منابع مالي شان را بايد در زمينه تسهيلات ساخت مسكن 
به كار بيندازند، ام��ا برخي اين كار را انجام نمي دهن��د و از انجام وظيفه 
قانوني شان شانه خالي مي كنند، بايد با ابزارهاي نظارتي دقيق تر وارد عمل 
شويم. نياز است برخوردهاي قانوني با بانك هاي متخلف صورت گيرد.« 

وي مي افزايد: »اگر لازم است قانوني در زمينه برخورد با بانك هاي متخلف 
تسهيلات ساخت مسكن مصوب شود، به نحوي كه اين امر تبديل به قانون 
ش��ود و بانك ها نتوانند از انجام آن طفره بروند، دولت بايد لايحه آن را به 
مجلس پيشنهاد دهد. مشاهده مي كنيم كه بانك ها از انجام تكاليف قانوني 
شان مبني بر پرداخت تسهيلات ساخت مسكن خودداري مي كنند، اما 
در پروژه هاي سودآور براي خودشان سرمايه گذاري هاي كلان مي كنند. 

چندين هزار ميليارد تومان از س��رمايه مردم در اين پروژه ها در راستاي 
سودآوري براي بانك ها به كار گرفته مي شود.« 

غضنفري مي گويد: »وضعيت پرداخت تس��هيلات ساخت مسكن بايد 
ساماندهي شود. نياز است بانك مركزي در اين زمينه ورود جدي داشته 
باشد و بر نظارتش اضافه كند. اگر قانوني هم مورد نياز است بايد در مجلس 

مصوب شود.« 
وی در باره لزوم عمل كردن دولت چهاردهم به تعهداتي كه دولت سيزدهم 

در چارچوب طرح نهضت ملي مسكن به مردم داده است، تصريح می كند: 
»وقتي دولت تعهدي به مردم مي دهد، اين امر مختص آن دولت خاص 
نيست. اين طور نيست كه وقتي دستگاه دولتي وعده اي به مردم مي دهد، 

با تغيير رئيس جمهور اين تعهدات از بين برود.« 
اين نماينده مجلس تصريح مي كند: »تعهدات دولت، تعهدات قانوني است 
كه بايد انجام شود. در همين زمينه بايد اشاره كرد كه دولت هاي جديد 
نمي توانند از زيربار تعهدات دولت قبل فرار كنند. وقتي دولت سيزدهم 
روي كار آمد، دولت قبل يكسري تعهدات در قبال مردم داشت كه دولت 
آقاي رئيسي به آنها عمل كرد. دولت آقاي روحاني 450 هزار ميليارد تومان 
بدهي داشت كه به دولت سيزدهم منتقل شد. طي سه سال گذشته، بخش 
قابل توجهي از اين بدهي ها پرداخت شد. نمي توانيم بگوييم اين بدهي ها 

مربوط به دولت قبل است و آن را پرداخت نكنيم.« 
غضنفري خاطرنشان مي كند: »دولت آقاي پزشكيان بايد به تعهدات دولت 
سيزدهم در حوزه مسكن عمل كند. كساني كه در چارچوب نهضت ملي 
مسكن در اين طرح ثبت نام كرده اند، بايد از حق و حقوق شان برخوردار 
شوند. در غير اين صورت، اعتماد عمومي به دولت خدشه دار مي شود كه 

قابل قبول نيست.« 
  ضلرورت اجتناب ناپذيلر ادامله مسلير سلاخت مسلكن 

و عرضه زمين 
همچنين حبيب قاسمي، نماينده مجلس شوراي اسلامي با اشاره به نهضت 
ملي مسكن به »جوان« مي گويد: »موضوع مسكن يكي از مسائل بنيادي و 
حياتي است كه نياز به توجه ويژه دولت ها دارد. راهكاري كه شهيد رئيسي 
براي حل مشكل مسكن پيشنهاد كرد، راهي مناسب و مؤثر بود كه اگر به 
درستي اجرا مي شد، مي توانست تحولات چشمگيري در اين زمينه ايجاد 
كند، اما متأس��فانه بانك ها به اندازه كافي همكاري نكردند و اين راهكار 
نتوانست به تمامي اهداف خود دست يابد. با اين حال، اين مسير بايد ادامه 
يابد و دولت بعدي نيز  با جديت آن را پيگيري كند تا اتفاقات ناگواري كه 

پس از دولت احمدي نژاد افتاد، دوباره تكرار نشود.« 
وي ادامه مي دهد: »بعد از دولت هاي نهم و دهم، دولت جديد به مسئله 
مسكن بي توجه بود و حركت پرشتابي كه در اين حوزه در دولت نهم 

و دهم آغاز شده بود، ادامه پيدا نكرد. اين بي توجهي باعث شد  تقاضاهاي 
متعدد براي مسكن با افزايش قيمت ها و اجاره بها مواجه شود كه نتيجه اي 
جز فشار بيشتر بر مردم نداشت. اين موضوع نشان دهنده اهميت توجه به 
مسئله مسكن به عنوان يكي از نيازهاي اساسي جامعه است. براي دولت 
آينده، اولويت اول وزير بايد مسكن باشد، زيرا كه مسكن يكي از نيازهاي 

ضروري امروز جامعه ماست.« 
نماينده مجلس شوراي اسلامي تصريح مي كند: »به دليل اهميت بالاي 
موضوع مسكن، در كميسيون عمران تلاش داريم وزارت راه و شهرسازي را 
به دو وزارتخانه تفكيك كنيم، يك وزارت مسكن و شهرسازي و يك وزارت 
راه و حمل و نقل جاده اي. اين تفكيك به دليل زيرساخت هاي كالبدي و 
نيروي انساني كه قبلًا وجود داشته اس��ت، هزينه جاري زيادي بر دولت 
تحميل نخواهد كرد. در جلسه اخير به اين نتيجه رسيديم كه با توجه به 
نياز ضروري امروز به افزايش افسارگسيخته قيمت مسكن و اجاره بها، تمام 
هم و غم وزارت مسكن و شهرسازي بايد به سمت تأمين مسكن و كنترل 

قيمت اجاره بها برود.« 
وي ادامه مي دهد: »براي دستيابي به اين هدف، اصلاحاتي در ساختار 
بايد انجام شود. قانون نظام مهندسي ساختمان نياز به اصلاحاتي دارد 
و بايد نظارت بيشتري بر آن اعمال ش��ود، زيرا اين مؤسسه غير دولتي 
گاهي تصميماتي اتخاذ مي كند كه ي��ا در تضاد با تصميمات حاكميت 
اس��ت يا موازي با آن. براي هماهنگي بين دستگاه هاي متعدد و متولي 
مسكن از جمله شهرداري، راه و شهرسازي و سازمان نظام مهندسي، بايد 

سازوكاري هماهنگ تدوين شود كه متولي در يك دستگاه باشد.« 
قاسمي تأكيد مي كند: »از سوي ديگر، بانك ها بر اساس قانون جهش توليد 
مسكن قرار بود تا 20 درصد از منابع خود را به پشتوانه تأمين تسهيلات 
جهت توليد مسكن اختصاص دهند، اما متأسفانه اين درصد به 7 درصد 
كاهش يافت و  جز بانك مسكن، ساير بانك ها وظيفه خود را انجام ندادند. 
اين عدم همكاري باعث شد قانون جهش مسكن به درستي محقق نشود و 

هر سال يك ميليون واحد مسكوني احداث نگردد.« 
وي ادامه مي دهد: »دولت جديد و وزير جديد بايد اين مسئله را در اولويت 
قرار دهند. اگر اتفاقي كه در دولت احمدي نژاد افتاد، تكرار ش��ود، دوباره 
موضوع مس��كن مغفول خواهد ماند؛ اتفاقي كه بعد از دولت هاي نهم و 
دهم افتاد، اين بود كه توليد ساماندهي شده مسكن در دولت بعد مورد 
بي توجهي قرار گرفت و در نتيجه تقاضاهاي متعدد باعث افزايش قيمت 

مسكن و اجاره بها شد.« 
نماينده مجلس شوراي اسلامي خاطرنشان مي كند: »بنابراين توجه ما در 
كميسيون عمران روي بحث مسكن متمركز است و هر كمكي  از سوي 
مجلس لازم باشد، آمادگي داريم تا آن را انجام دهيم. در كميسيون عمران، 
كميته هايي تش��كيل داديم كه به صورت خاص هم در بعد تسهيل در 
زيرساخت ها و مجوزها و هم در نظارت بر اجراي آن، براي حل مشكل 
مسكن حساسيت داريم و نظارت خواهيم كرد. در دولت نهم و دهم، 
موضوع مس��كن به خوبي پيش مي رفت، اما در دولت يازدهم و 
دوازدهم ساخت مسكن متوقف ش��د و در دولت سيزدهم به 
رياست شهيد رئيسي، ساخت مسكن دوباره شروع شد. انتظار 
مي رود  در دولت چهاردهم، اين مسير ادامه يابد و مشكلات 

مسكن به طور اساسي حل شود.« 
قاسمي در پايان خاطرنشان مي كند: »به طور خلاصه 
مس��كن يكي از نيازهاي اساس��ي جامعه ماست 
و تلاش ش��هيد رئيس��ي براي حل اين مشكل، 
راهكاري مؤثر بود كه با همكاري كافي بانك ها 
مي توانس��ت به نتايج مطلوبي برسد. براي 
دولت آينده، اولويت بايد بر تأمين و كنترل 
قيمت مسكن باشد و تفكيك وزارت 
راه و شهرس��ازي به دو بخش مجزا 
مي تواند به اين هدف كمك كند. 
بانك ها نيز بايد به تعهدات خود 
عمل كنند ت��ا قانون جهش 
توليد مس��كن به درستي 
اج��را و مش��كلات اين 
حوزه به طور اساسي 

حل شود.« 

دولت بايد عرضه رايلگان زمين به مردم 
را در دسلتور كار قرار دهد تلا از آن براي 
ساخت و ساز استفاده شود. كشور براي 
ملت اسلت و بايد هر كاري كله در حوزه 
حل مشلكل مسلكن مي توانيم، انجام 
دهيلم. در اين روش، از مشلاركت مردم 
در سلاخت و سلاز بهره مي بريم و دولت 
نيز نقش حمايتلي خلود را ايفا مي كند

ابوالفضل ظهره وند

نماينده مجلس

وقتي به سيسلتم بانكي ابلاغ مي شلود 
كله فللان درصلد از منابع مالي شلان 
را بايلد در زمينله تسلهيلات سلاخت 
مسلكن به كار بيندازند، املا برخي اين 
كار را انجام نمي دهنلد و از انجام وظيفه 
قانوني شلان شلانه خالي مي كنند، بايد 
با ابزارهلاي نظارتي دقيق تلر وارد عمل 
شلويم. نياز اسلت برخوردهاي قانوني 
بلا بانك هلاي متخللف صلورت گيرد

كامران غضنفري

نماينده مجلس

 راهكاري كه شلهيد رئيسلي براي حل 
مشكل مسكن پيشنهاد كرد، راهي مناسب 
و مؤثر بود كه اگر به درستي اجرا مي شد، 
مي توانست تحولات چشمگيري در اين 
زمينه ايجاد كند، اما متأسفانه بانك ها به 
اندازه كافي همكاري نكردند و اين راهكار 
نتوانسلت به تمامي اهداف خود دسلت 
يابد. با اين حال، اين مسير بايد ادامه يابد

 حبيب قاسمي

نماينده مجلس

سرپناه مردم ظاهراً پشت وپناهي ندارد، چه آنكه سال هاست كمر مردم زير فشار سنگين تأمين مسكن خم شده است، ولي خمي به 
ابروي متوليان مسكن نمي آيد، مخصوصاً در دهه90 كه با وقاحت افتخار مي كردند آجر روي آجر مسكن مهر نگذاشته اند و در حالي كه 
نياز سالانه كشور، ساخت يك ميليون و500هزار مسكن بود، سالانه نهايت هزارو500 خانه ساخته اند! همين توقف ساخت وساز از يك 
طرف و تشديد نياز مردم به مسكن از ديگر سو، باعث رم كردن قيمت مسكن شد و هرچه جلوتر حركت كرديم، فشار مسكن، صداي 
طبقات مختلف را بلند كرد و به درستي معتقدند داشتن مسكن متناسب با نياز، حق هر فرد و خانواده ايراني به استناد اصل 31قانون 
اساسي است و هر دولتي كه سركار مي آيد، فارغ از سوگيري سياسي اش، بايد مردم را سركار نگذارد و گره مسكن آنها را بگشايد. يكي 
از دلايل منفعل بودن وزارت متولي مسكن، فربه بودن آن است كه خرداد1390 با تصميم قابل تأمل مجلس، دو وزارتخانه غيرهمجنس 
»مسكن و شهرسازي« »راه وترابري« ادغام و وزارت »راه وشهرسازي« تشكيل شد. حال زمزمه هاي تصميم جدي مجلس جديد براي 
تفكيك آن است تا شايد چابك شود، البته ضمانت موفقيت آن، تعيين وزيري غيرسياسي و كارآمد است كه تاكنون چنين قيدي رعايت 
نشده است و گزينه هاي مطرح براي دولت چهاردهم نيز چنين چشم اندازي را نشان نمي دهد، با اين حال زمزمه تفكيك مطرح است.

 گفت وگوی »جوان« با نماينده مجلس: 

 استفاده از ظرفيت 
بخش مردمي اقتصاد براي تداوم 
ساخت مسكن در دولت چهاردهم

برنامه اجرايي وزير راه و شهرسازي 
پيشنهادي دولت اعلام شود

    كميسيون عمران در تلاش براي تفكيك وزارت راه وشهرسازي و ايجاد دو وزارتخانه »مسكن و شهرسازي« و »راه و حمل و نقل جاده اي« است
    10 ميليون ايراني درگير نهضت ملي مسكن هستند و انجام كامل تعهدات دولت در اين زمينه از الزامات حوزه مسكن دولت چهاردهم است

    بانك ها بايد به تعهدات خود عمل كنند تا قانون جهش توليد مسكن به درستي  اجرا و مشكلات اين حوزه به طور اساسي حل شود


